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Regidor de l’Àrea de M

edi Am
bient i Sostenibilitat

Alfonso Salm
erón va néixer a la ciutat de L’H

ospitalet. És llicenciat en
psicologia, encara que en els darrers anys nom

és ha fet reconeixem
ents

i diagnòsi a la política local. A
 m

és de regidor de M
edi A

m
bient i

Sostenibilitat, és portaveu del G
rup m

unicipal d’ICV-EU
iA i coordinador

local i conseller nacional d’EU
iA.

L’Ajuntam
ent crea la Regidoria de

M
edi Am

bient i Sostenibilitat l’any
20

0
3 i vostè hi és al capdavant

des de 20
0

4. Q
uina valoració en

fa d’aquests anys de gestió?

U
n balanç positiu. En el m

andat
a

n
terio

r 
va

m
 

co
n

creta
r 

els
fonam

ents del program
a que

actualm
ent estem

 desenvolupant.
Vam

 fer una auditoria am
biental i

vam
 aprovar l’Agenda 21 Local. Ens

vam
 m

arcar cinc eixos estratègics
de futur que són en els que estem
treballant ara principalm

ent.

D
’altra banda, a nivell polític hem

aconseguit una transversalitat en
l’acció de govern pel que fa al m

edi
am

bient. H
em

 com
ençat a pintar

de verd totes les àrees de govern
m

unicipal.

A
bans parlàveu d’una acció de

govern centrada en cinc eixos...

Sí, 
e

ste
m

 
d

e
se

n
vo

lu
p

a
n

t 
i

im
pulsant les polítiques d’energies

re
n

o
va

b
le

 
i 

va
m

 
a

p
ro

va
r

l’ordenança solar; estem
 executant

el 
P

la 
d

irecto
r 

d
e 

m
o

b
ilitat

sostenible, sobretot per reduir la
contam

inació; estem
 donant una

co
hesió

 als tem
es d’educació

am
biental; hem

 incidit en la m
illora

de la recollida selectiva, am
b el

desplegam
ent de la nova contracta

d’escom
braries per a la recollida

orgànica, i estem
 executant plans

d’apro
fitam

en
t de les aigü

es
freà

tiq
u

es 
d

el 
su

b
sò

l 
i 

les
cam

panyes d’estalvi dom
èstic

d’aigua, com
 les que hem

 fet a Sant
Josep i, ara, a Collblanc-La Torrassa.

Aquests dies se celebra el III Fòrum
M

ediam
biental de L’H

ospitalet.
Q

uins són els principals objectius
d’aquesta edició?

Aquest Fòrum
 té com

 a objectiu

o
b

te
n

ir 
u

n
a

 
fo

to
g

ra
fia

m
ediam

biental el m
és acurada

possible. És tracta de veure quines
coses hem

 fet, quines no hem
desenvolupat suficientm

ent i quines
hem

 de corregir. Es tracta de fer
una foto i veure on estem

. Això si,
de m

anera m
olt participativa.

Q
uè ha aportat la ciutadania en

les reunions de treball prèvies al
Fòrum

?

H
an

 p
articip

at p
ro

p
 d

e 5
0

0
p

erso
n

es. 
En

 
les 

co
m

issio
n

s
secto

ria
ls 

d
el 

C
o

n
sell 

d
e 

la
Sostenibilitat s’han debatut les
accions m

és concretes i s’ha fet un
balanç m

és qualitatiu d’allò que
h

em
 fet; m

en
tre qu

e en
 les

reunions territorials s’ha fet potser
un debat m

és quantitatiu.

Q
uins aspectes am

bientals han
destacat els participants?

Per una banda es desprèn que hi
ha una m

ajor consciència pel m
edi

am
bient que quan vam

 elaborar
l’Agenda 21 Local. H

em
 detectat

que les participacions han estat m
és

precises i, per tant, m
és exigents.

La ciutadania sap allò que estem
fent i ens dem

ana m
és.

H
em

 detectat una preocupació
cre

ixe
n

t 
p

e
l 

q
u

e
 

fa
 

a
 

la
contam

inació acústica i això ens
obligarà a establir nous objectius
en aquest tem

a. Tam
bé ha crescut

la preocupació per la contam
inació

atm
osfèrica, a la vegada que cada

vegada s’identifica m
és m

edi
am

bient i salut pública. Q
uan

parlem
 de m

edi am
bient no estem

parlant nom
és de la salut del

planeta, sinó que la salut del
p

la
n

e
ta

 
té

 
co

n
se

q
ü

è
n

cie
s

im
m

ediates en la salut de les
persones i això és m

olt im
portant,

perquè la gent identifica que un
m

edi am
bient de qualitat vol dir

una salut de qualitat i a l’inrevés.

A
m

b
 

le
s 

ca
ra

cte
rístiq

u
e

s
territorials de L’H

ospitalet, pot ser
una ciutat sostenible?

La ciutat té elem
ents positius, com

que és una ciutat m
olt com

pacta,
es a dir, que té diferents usos al
m

ateix barri; tam
bé per les seves

dim
ensions, es fàcil desplaçar-se a

peu o en transport públic, i tam
bé

per la seva gran edificació pot
desenvolupar m

és fàcilm
ent les

energies renovables.

D
’altra banda, en aspectes positius

hem
 d’afegir la recuperació dels

9
0

0
 m

etres de la llera del riu
Llobregat. Acabem

 de constituir la
com

issió de treball del riu i ja hem
iniciat converses am

b la Agència
Catalana de l’Aigua, ACA.

En
cara qu

e el Fò
ru

m
 s’h

a de
ce

le
b

ra
r, 

q
u

in
e

s 
a

ccio
n

s
m

ediam
bientals considereu que

s’han de potenciar?

La recollida dels residus. S’han de
fe

r 
m

é
s 

ca
m

p
a

n
ye

s 
d

e
sensibilització, ja que la població
és canviant. Tam

bé crec que es pot
m

illorar la recollida orgànica i iniciar
la segregació de la recollida dels
residus com

ercials.

Tot i el que s’ha fet, L’H
ospitalet

és lluny de les ciutats sostenibles
del nord d’Europa?

Ens estem
 posant al dia. Encara no

hem
 fet un llarg recorregut però

h
e

m
 

in
tro

d
u

it 
e

ls 
re

p
te

s
m

ed
iam

bien
tals en

 l’agen
d

a
política. Podem

 dir que ja ens hem
posat en ruta cap als estàndards
europeus.

III Fòrum
M

ediam
biental

La jornada
s’em

m
arca dins

de la Setm
ana

del M
edi

Am
bient de

L’hospitalet

El pròxim
 dia 1 de juny es farà a l’Auditori

de La Farga el III Fòrum
 M

ediam
biental

de L’H
ospitalet, en el m

arc de la Setm
ana

del M
edi Am

bient.

El Fòrum
 M

ediam
biental té una

periodicitat bianual i té com
 a objectiu

avaluar les polítiques m
ediam

bientals
que es desenvolupen a la ciutat a partir
de l’Agenda 21 local i plantejar, alhora,
noves propostes de futur en m

atèria
d’energia, m

obilitat sostenible i educació
am

biental, entre d’altres.

U
n dels principals punts de l’ordre del

dia del Fòrum
 és aprovar els indicadors

de sostenibilitat de L’H
ospitalet. L’eix del

Fòrum
 M

ediam
biental és la participació

de la ciutadania en tot el procés.

D
e fet, la jornada de l’1 de juny tanca el

procés participatiu obert a m
itjan de m

arç
durant el qual, a través de reunions
territorials, els ciutadans han analitzat
les principals accions m

ediam
bientals

desenvolupades a la ciutat des de
l’aprovació de l’Agenda 21 local, l’any
2003. Paral·lelam

ent, les com
issions de

treball del Consell de la Sostenibilitat han
realitzat un procés de debat i elaboració
de propostes prèvies a la celebració del
III Fòrum

 M
ediam

biental.

En els darrers anys, L’H
ospitalet ha fet

un salt qualitatiu m
olt im

portant en les
polítiques m

ediam
bientals, fruit del

com
prom

ís assolit per aconseguir una
ciutat sostenible. El Consell de la
Sostenibilitat es va crear el m

aig de l’any
20

0
0

. 
A

ra 
s’in

icia 
el 

III 
Fò

ru
m

M
ediam

biental.
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Les 10
 accions m

és rellevants
de m

edi am
bient a L’H

ospitalet

S’està fent una gestió integral del cicle de l’aigua
D

el Pla d’acció Am
biental de l’Agenda 21 Local s’han

derivat dues accions m
olt concretes per aprofundir en la

cultura de l’aigua.

D
’una banda, l’aprofitam

ent de l’aigua d’origen freàtic
per al reg de carrers, parcs i jardins de L’H

ospitalet. Així,
per exem

ple en nom
és tres m

esos, de setem
bre a

desem
bre de 2005, es van extreure un total de 7.500

m
etres cúbics.

D
’altra banda, l’A

juntam
ent ha desenvolupat la

cam
panya “L’H

ospitalet estalvia aigua”, en conveni
am

b Ecologistes en Acció iniciada al barri de Sant Josep
i que ara s’estendrà a Collblanc-La Torrassa. La
cam

panya ha com
ptat am

b l’adhesió de disset
ferreteries de la ciutat per a la distribució i inform

ació
de m

ecanism
es d’estalvi d’aigua.

Es va iniciar una nova gestió dels residus
L’H

ospitalet va renovar l’any 20
0

0
 la contracta del servei de recollida

viària i neteja am
b la novetat de la inclusió del sistem

a de recollida
diferenciada de la m

atèria orgànica. Les darreres dades m
unicipals situen

que l’any 20
0

4 es van recollir a la nostra ciutat un total de 15.791 tones
de residus orgànics, és a dir, uns 6

3 quilos per habitant i any.

En els darrers m
esos, l’Ajuntam

ent ha iniciat tam
bé una cam

panya de
bonificació per la utilització de les deixalleries.

Potenciem
 les energies renovables i tenim

 ordenança solar
L’Ajuntam

ent  treballa am
b el Pla d’energies renovables

des de l’any 20
0

2 quan tam
bé va aprovar l’ordenança

solar que perm
et incorporar a tots els edificis i

construccions noves sistem
es de captació d’energia

solar per a la producció d’aigua calenta. En aquest
àm

bit, l’Ajuntam
ent ha concedit enguany les prim

eres
subvencions per a la im

plantació de plaques solars per
obtenir aigua calenta o energia elèctrica a habitatges

particulars. Avui podem
 dir que a L’hospitalet s’han

instal·lat 2.80
0

 m
etres quadrats de plaques solars,

que donen servei a 20
8

4 habitatges i a 8
.28

0
ciutadans. D

’altra banda, l’Ajuntam
ent continua en la

política d’im
plantació de plaques solars fotovoltaiques

en els edificis m
unicipals. Així, la darrera instal·lació

es va fer a l’edifici m
unicipal central de la plaça de

l’Ajuntam
ent.

H
em

 inventariat la fauna i la flora de L’H
ospitalet

Am
b l’objectiu d’inventariar les espècies anim

als i
els arbres, l’Ajuntam

ent ha encarregat la elaboració
d’un catàleg. Es tracta de fer un elem

ent didàctic
al servei dels escolars i de la ciutadania en general.
Entre els resultats, destaca la presència de 164
especies de vertebrats detectats, entre aus, peixos
i rèptils. Tam

bé s’ha observat la presència de m
és

fauna i flora als parcs de Can Buxeres i Les Planes.

Aprovat el Pla director del Program
a d’educació am

biental
A finals de l’any passat, l’Ajuntam

ent va aprovar el
Pla director del Program

a d’educació am
biental de

L’H
ospitalet que té com

 a principal objectiu fom
entar

la participació ciutadana, la inform
ació i l’educació

am
biental vers la sostenibilitat.

Per aconseguir els seus objectius, el Pla director
defineix diferents àm

bits de gestió, com
 són establir

una Agenda 21 escolar; l’IN
TRO

 m
ediam

biental, crear

l’Ecoteca o un centre de docum
entació am

biental;
realitzar cam

panyes de sensibilització ciutadana, i
im

pulsar la im
plantació de les agendes 21 de les

entitats.

L’Ajuntam
ent presentarà els m

aterials educatius a
finals d’aquest curs escolar am

b l’objectiu de poder
iniciar les prim

eres Agenda21 escolars durant el curs
20

0
6-20

0
7.

S’organitzen visites als parcs naturals
Les visites organitzades per l’Àrea de M

edi Am
bient

i Sostenibilitat com
pten am

b la col·laboració de la
D

irecció G
eneral de M

edi N
atural i tenen com

 a
principal objectiu donar a conèixer el patrim

oni natural
i paisatgístic del territori català als ciutadans i les
ciutadanes de L’H

ospitalet. Així, en els darrers dos
anys s’han fet vuit visites al Parc natural del D

elta del

Llobregat; dos al Parc natural de la zona volcànica de
la Garrotxa i Fageda; dos al Parc natural del D

elta de
l’Ebre; una al Parc natural dels A

iguam
olls de

l’Em
pordà; una al Parc natural dels Ports de Beseit;

una al Parc natural del Cadí-M
oixeró, i una al Parc

natural del cap de Creus. D
’altra banda, s’han fet

visites a d’altres equipam
ents m

ediam
bientals.

S’ha editat un m
anual de bones pràctiques am

bientals
L’Ajuntam

ent ha editat i presentat públicam
ent el

“M
anual de Bones Pràctiques Am

bientals”. Es tracta
d’una guia adreçada a tota la ciutadania am

b
l’objectiu de sensibilitzar entorn a aquests aspectes
relacionats am

b el m
edi am

bient.

El m
anual s’estructura en sis capítols: aigua, energia,

residus, consum
, m

obilitat, m
edi urbà i natural i

com
pra verda. Cada capítol inclou, a m

és d’una
explicació, tot un seguit de recom

anacions pràctiques
per aplicar a la n

o
stra llar i redu

ir el co
n

su
m

d’energia.

El m
anual es com

pleta am
b una recopilació d’adreces

d’interès.

Continua en m
arxa el Pla director de m

obilitat sostenible
En el terreny de la m

obilitat, s’han increm
entat les zones per a vianants

i de prioritat invertida. En total, entre els anys 20
0

3-20
0

5, s’ha actuat
en quaranta carrers i s’han creat m

és de 3.400 places de pàrquing soterrat
en els darrers quatre anys. Tam

bé s’han posat en m
arxa els program

es
Com

partir Cotxe i Com
partir Pàrquing. Respecte al transport públic, les

dades de l’Agència de Transport M
etropolità indiquen que el 74, 5%

 dels
desplaçam

ents interns es realitzant cam
inant i que els hospitalencs nom

és
realitzen en vehicle privat 2 de cada 10

 desplaçam
ents.

El Pla de la bicicleta farà 47 quilòm
etres m

és de carril bici
Convertir L’H

ospitalet en una ciutat
ciclista per a l’any 2012 és el principal
objectiu de la creació de 47 quilòm

etres
m

és de carril-bici, que s’afegiran als
dos quilòm

etres actuals.

L’Ajuntam
ent ha elaborat el Pla director

de la bicicleta que contem
pla una xarxa

de carrils-bici i un pla d’aparcam
ents,

tant exteriors com
 interiors, per a què

els ciutadans i les ciutadanes puguin
recórrer sobre pedals la ciutat. Les
cam

panyes de sensibilització tindran
com

 a objectiu un canvi de conducta
a favor de la bicicleta, no nom

és com
a elem

ent d’oci i de salut, sinó com
 a

m
itjà de transport quotidià.

La participació ciutadana és un elem
ent clau

L’Àrea de M
edi Am

bient i Sostenibilitat ha incidit en la participació de la ciutadania com
 a un elem

ent referent
en l’expansió de les accions am

bientals. Així, des de m
aig de l’any 20

0
0

, que es va crear el Consell de la
Sostenibilitat fins a l’actualitat, són nom

broses les accions destinades a aquest objectiu.

Així ,l’elaboració de l’Agenda 21 va im
plicar un gran nom

bre d’agents i sectors socials i econòm
ic; en les

diferents activitats de l’IN
TRO

 han participat 7.450
 nens i nenes; un total de 1.154 persones han fet les visites

m
ediam

bientals i unes 1.60
0

 persones han participat en les jornades dels consells i com
issions de treball.

L’equip de govern fom
enta la participació activa de la ciutadania i la m

illora de l’educació am
biental, com

 a eines
im

prescindibles per vehicular el desenvolupam
ent sostenible, des de la prom

oció de nous valors i el com
prom

ís
de la ciutadania. Per l’Ajuntam

ent és un repte prioritari de l’actual m
andat incorporar la conscienciació i l’educació

am
biental. N

om
és am

b la im
plicació de la ciutadania, L’H

ospitalet serà una ciutat m
és sostenible.

La celebració del III Fòrum
 M

ediam
biental de L’H

ospitalet es converteix en una nova oportunitat pel diàleg i
l’intercanvi d’experiències.

Lluís Esteve
Regidor delegat de Sostenibilitat
i Sensibilització M

ediam
biental
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ha una m
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edi
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e
l 

q
u

e
 

fa
 

a
 

la
contam

inació acústica i això ens
obligarà a establir nous objectius
en aquest tem

a. Tam
bé ha crescut

la preocupació per la contam
inació

atm
osfèrica, a la vegada que cada

vegada s’identifica m
és m

edi
am

bient i salut pública. Q
uan

parlem
 de m

edi am
bient no estem

parlant nom
és de la salut del

planeta, sinó que la salut del
p

la
n

e
ta

 
té

 
co

n
se

q
ü

è
n

cie
s

im
m

ediates en la salut de les
persones i això és m

olt im
portant,

perquè la gent identifica que un
m

edi am
bient de qualitat vol dir

una salut de qualitat i a l’inrevés.

A
m

b
 

le
s 

ca
ra

cte
rístiq

u
e

s
territorials de L’H

ospitalet, pot ser
una ciutat sostenible?

La ciutat té elem
ents positius, com

que és una ciutat m
olt com

pacta,
es a dir, que té diferents usos al
m

ateix barri; tam
bé per les seves

dim
ensions, es fàcil desplaçar-se a

peu o en transport públic, i tam
bé

per la seva gran edificació pot
desenvolupar m

és fàcilm
ent les

energies renovables.

D
’altra banda, en aspectes positius

hem
 d’afegir la recuperació dels

9
0

0
 m

etres de la llera del riu
Llobregat. Acabem

 de constituir la
com

issió de treball del riu i ja hem
iniciat converses am

b la Agència
Catalana de l’Aigua, ACA.

En
cara qu

e el Fò
ru

m
 s’h

a de
ce

le
b

ra
r, 

q
u

in
e

s 
a

ccio
n

s
m

ediam
bientals considereu que

s’han de potenciar?

La recollida dels residus. S’han de
fe

r 
m

é
s 

ca
m

p
a

n
ye

s 
d

e
sensibilització, ja que la població
és canviant. Tam

bé crec que es pot
m

illorar la recollida orgànica i iniciar
la segregació de la recollida dels
residus com

ercials.

Tot i el que s’ha fet, L’H
ospitalet

és lluny de les ciutats sostenibles
del nord d’Europa?

Ens estem
 posant al dia. Encara no

hem
 fet un llarg recorregut però

h
e

m
 

in
tro

d
u

it 
e

ls 
re

p
te

s
m

ed
iam

bien
tals en

 l’agen
d

a
política. Podem

 dir que ja ens hem
posat en ruta cap als estàndards
europeus.

III Fòrum
M

ediam
biental

La jornada
s’em

m
arca dins

de la Setm
ana

del M
edi

Am
bient de

L’hospitalet

El pròxim
 dia 1 de juny es farà a l’Auditori

de La Farga el III Fòrum
 M

ediam
biental

de L’H
ospitalet, en el m

arc de la Setm
ana

del M
edi Am

bient.

El Fòrum
 M

ediam
biental té una

periodicitat bianual i té com
 a objectiu

avaluar les polítiques m
ediam

bientals
que es desenvolupen a la ciutat a partir
de l’Agenda 21 local i plantejar, alhora,
noves propostes de futur en m

atèria
d’energia, m

obilitat sostenible i educació
am

biental, entre d’altres.

U
n dels principals punts de l’ordre del

dia del Fòrum
 és aprovar els indicadors

de sostenibilitat de L’H
ospitalet. L’eix del

Fòrum
 M

ediam
biental és la participació

de la ciutadania en tot el procés.

D
e fet, la jornada de l’1 de juny tanca el

procés participatiu obert a m
itjan de m

arç
durant el qual, a través de reunions
territorials, els ciutadans han analitzat
les principals accions m

ediam
bientals

desenvolupades a la ciutat des de
l’aprovació de l’Agenda 21 local, l’any
2003. Paral·lelam

ent, les com
issions de

treball del Consell de la Sostenibilitat han
realitzat un procés de debat i elaboració
de propostes prèvies a la celebració del
III Fòrum

 M
ediam

biental.

En els darrers anys, L’H
ospitalet ha fet

un salt qualitatiu m
olt im

portant en les
polítiques m

ediam
bientals, fruit del

com
prom

ís assolit per aconseguir una
ciutat sostenible. El Consell de la
Sostenibilitat es va crear el m

aig de l’any
20

0
0

. 
A

ra 
s’in

icia 
el 

III 
Fò

ru
m

M
ediam

biental.


